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دو واحد جبرانیِ مبانی شهرسازی 
برای آقای شهردار

|  میثم بصیرت |
|  استادیار دانشکده شهرسازی دانشگاه تهران|

نخســتين مناظــره انتخابات ریاســت جمهوری 
دوازدهم، برای نگارنده و هم صنفی هایش در جامعه 
شهرسازی و مدیریت شــهری کشور بسيار جذاب 
بود. این جذابيت که می توانســت حداقل در حوزه 
شهری دستاوردی برای ارتقاي کيفيت شهر ایرانی 
داشته باشد، با اظهارات شهردار حاضر در مناظره در 
حوزه مسائل پایتخت به مسير درستی هدایت نشد 
و باز مســيری برای انحراف افکار عمومی از کارنامه 
مدیریت شــهری تهران را باز کرد. مدیریت شهری 
تهران، به ویژه پيش از ورود به دوره چهارم شــورای 
اسلامی شــهر تهران، »دســت در دست مبدعان 
مسکن مهر« در دولت نهم و دهم، تا جایی که در توان 
داشت، دســت به تاراج تهران و منابع آن زد و برای 
تأمين مالی پروژه های بزرگ مقياس فاقد توجيه- 
ازجمله پروژه دو طبقه کردن بزرگراه صدر با بيش از 
7هفت هزار ميليارد تومان هزینه قطعی- از واگذاری 
هيچ امتياز و مجوزی به همان »4 درصدی« که خود 
در رأس حاميان آنها بود دریغ نکرد. باز شدن پرونده 
ساخت وساز در تهران این روزها به ضرر شهرداری 
است که مدت هاســت به اصلی ترین حامی بساز و 
بفروش ها درآمده است.  ادعای شهردار تهران مبنی 
بر این که شورای عالی شهرسازی و معماری مجوز 
صدور برج ها را صادر می کند، اصلا قابل بحث نيست. 
حتی دانشجوی 18 ســاله  سال اول شهرسازی نيز 
می داند این شهرداری تهران است که مجوز ساخت 
برج ها را صادر می کند و شــورای عالی شهرسازی 
و معماری تنها وظيفه تصویب طرح جامع شــهر و 
نظارت بر اجری طرح های تفصيلی را برعهده دارد. 
شــهردار محترم هم اگر نياز به کسب دانش در این 
خصوص دارند، می توانم دو واحد مبانی شهرسازی 
یا حقوق شهری خدمتشان باشــم چون در همان 
دانشگاهی که استاد جغرافيا هستند رخت معلمی بر 
تن دارم. به هرحال وقتی آش تخلفات شهرسازی در 
شهر تهران چنين شور شده است،  شاید لازم باشد 
کمی شــهروندان محترم تهران را با واقعيت ماجرا 
آشــناتر کرد. آن هم در شــرایطی که شورای عالی 
شهرســازی و معماری ایران، مطابق بــا وظایف و 
اختيارات قانونی خود، از ابتــدای دولت یازدهم با 
توجه به تنزل شدید در کيفيت زندگی شهر تهران 
و نگرانی های رهبر معظم انقلاب و دلســوزان نظام 
در این زمينه، تا به امروز ورود موثر و نســبتا جدی 
به حوزه نظارت بر تحولات توســعه شهری و پایش 
طرح های توسعه شهری تهران داشته است. یادمان 
نمی رود که »درســت 24خــرداد 1393 بود که 
رئيس جمهوری در دیدار با شورای شــهر و شهردار 
تهــران، باب جدیــدی در نقد عملکــرد مدیریت 
شــهری تهران را گشــود ... و خواستار همفکری و 
همکاری مجموعه مدیریت شــهری با دولت، برای 
حل مشکلات پایتخت و شــهرک های اقماری اش 
شد.« این باب  منجر به مداخله دولت و شورای عالی 
شهرسازی و معماری در پرونده تغييرات اساسی در 
طرح تفصيلی تهران و انحراف از طرح های تفصيلی 
شد که در نتيجه آن کارنامه شــهردار در مدیریت 
توسعه شهری تهران به خوبی نمایان شد.  با وجود این 
مباحث، همه شهروندان حق دارند بدانند که مطابق 
با قانون تأسيس شورای عالی شهرسازی و معماری 
ایران، این شورا مسئول »نظارت در اجرای مراحل 
مختلف طرح های تفصيلی شهری« بوده و »کليه 
شهرداری ها مکلف به اجرای مصوبات شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران« هستند و »در موارد ابهام 
و اشــکال و اختلاف نظر در نحوه اجرای طرح های 
جامع و تفصيلی شهری«، »نظر شورای عالی قطعی 
و لازم الاجرا خواهد بود.« به رغم این تصریح قانونی، 
متاسفانه شهردار تهران، در مقابل اجرای تصميمات 
شورای عالی مقاومت کرده است و در روزهای فعاليت 
دولت یازدهم که مدیریت شــهری تهــران خود را 
ناتوان از پاسخگویی به تخلف در پرونده های بسيار 
شــاخصی چون پرونده ایران زمين بابک زنجانی، 
تغيير کاربری بوستان مادر در منطقه 5، ساخت وساز 
تجاری بر روی اراضی خدماتی اکباتان، ساخت وساز 
ميدان ســپاه، پرونده نابودی باغات تهران، صدور 
مجوزهای متعدد برای ساخت برج های مسکونی و 
تجاری در منطقه 22 که اساسا کاربری تفرجگاهی 
و ریه تنفسی ســبز تهران را داشته است، می بيند، 
به مدد حمایت برخی از رسانه های حامی، اقدام به 
انحراف افکار عمومی کرده و شورای عالی را در این 
موارد که به  وظایــف ذاتی اش می پردازد را متهم به 
سياسی کاری کرده است. همه اینها درحالی است 
که تنها در ســال 93 با ورود به پرونده طرح جامع و 
تفصيلی شــهر تهران و وضع عملکرد شــهرداری 
درخصوص توسعه شهری تهران موفق شد، حدود 
20 مصوبه کليــدی و تاثيرگذار در حوزه توســعه 
شهری تهران را که مسيرناصواب پيشين را متوقف 
می کرد شــکل دهد. آنگونه که این مصوبات نشان 
می دهند، شورای عالی شهرسازی و معماری کشور، 
در ورود به پرونده طرح تفصيلی تهران که در بستر 
ضعف نظارت و اجــرای دولت محمود احمدی نژاد 
شکل گرفته و پس از تهيه ذیل نظر شهرداری تهران، 
در وزارتخانه ای که در دولت دهم سودای مسکن مهر 
بوده است جمع بندی و تصویب شده است.اکنون این 
سوال وجود دارد که کدام یک از موارد فوق بر خلاف 
مصالح عمومی و منفعت عامه مردم بوده است که 
شــهرداری تهران دولت را در این خصوص متهم به 
سياســی کاری یا اهمال می کند. شهروندان آگاه و 
اعضاي واقعی شوراي شــهر تهران اگر کمی دقت 
کنند نمونه این تخلف صریح در شهر تهران فراوان 
است و حراج سرمایه های شهرتهران ظاهرا در سایه 
بی توجهی آنان هر روزه تــداوم می یابد. حال آن که 
»اموال عمومی که مورد نياز عموم و در مالکيت مردم 

و ساکنان شهر هستند غيرقابل انتقال هستند. 

میز خبر

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:  

منشور مشاغل سبز به  زودی ارایه 
می شود

ایسنا| رئيس سازمان حفاظت محيط زیست از 
ارایه شدن منشور مشاغل سبز خبر داد و گفت: »این 
منشور در راستای پيشبرد اهداف زیست محيطی 
و ایجاد اشتغال تدوین شده است.« معصومه ابتکار 
که درشورای اداری کهگيلویه وبویراحمد صحبت 
می کرد، با بيان این کــه در ابتدای دولت یازدهم، در 
کلانشهرها و چند شــهر دیگر آلودگی هوا بالا بود، 
ادامه داد: »حالا 30 ميليون نفر از هوای پاک و سالم 
استفاده می کنند.« او در ادامه با بيان این که در دولت 
یازدهم 14 لایحه در رابطه مستقيم با محيط زیست 
یا به صورت قانون درآمده اند یا درنوبت هستند، افزود: 
»امروزه گام های خوبی برای دســتيابی به توسعه 
پایدار در محيط زیست برداشته شده است. اهداف 
حوزه محيط زیست فرابخشی، مستمر و بلندمدت 
اســت. اقتصاد می تواند بدون آلودگــی و تخریب، 
رشــد قابل توجهی داشته باشــد.« رئيس سازمان 
حفاظت محيط زیست کشور از احيای 80 درصدی 
هورالعظيم خبــر داد: »باید تلاش های بيشــتری 
درحوزه رفع آلودگی هوا و احياها انجام شود.« ابتکار، 
با بيان این که برای مقابله با گردوغبارها برنامه های 
متعددی داریم، افزود: »تفاهمنامه ای با دولت عراق 
دراین راســتا انجام شــده و آموزش و توان افزایی 
کارشناسان عراقی درآن پيش بينی شده است.« به 
گفته او، ابعاد کاری این حوزه خيلی وسيع است و این 
موضوع برای حل شدن کامل  زمان می برد و تلاش 

فرامرزی نياز دارد.

معاون احضار و اعزام سازمان وظیفه عمومی ناجا:  

مشمولان متأهل به مراکز آموزشی 
مرزی اعزام نمی شوند

شهروند| معاون احضــار و اعزام سازمان وظيفه 
عمومی نيروی انتظامی اعلام کرد: »مشمولان متأهل 
به مراکز آموزشی مرزی اختصاص داده نمی شوند و 
تنها درمراکز آموزشی بکارگيری می شوند که درشهر 
محل سکونت همسرشان دارای رده خدمتی باشد.« 
رحمان عليدوســت درتوضيح بيشــتر افزود: »در 
راستای تدابير ستاد کل نيروهای مسلح و به منظور 
خوشایندسازی خدمت ســربازی، درتعيين مراکز 
آموزش کارکنان وظيفه متأهل تسهيلاتی درنظر 
گرفته شده اســت.« به گفته او، برای تحکيم بنيان 
خانواده، مشــمولان متأهل به مراکز آموزش مرزی 
اختصاص نمی یابند، مگر درمواردی که مشــمول 
متأهل ساکن آن مناطق باشد که پس از طی دوره 

رزم مقدماتی به آن شهر اختصاص می یابد.
معاون احضــار و اعزام ســازمان وظيفه عمومی 
ناجا ادامه داد:   »کارکنــان وظيفه متأهل به مراکز 
آموزش نيرویی اعزام می شــوند که درشــهر محل 
ســکونت همسرشــان دارای رده خدمتی باشد.« 
براساس گزارش ســایت پليس، عليدوست افزود: 
»مشمولان متأهل باید مدارک تأهل خود را به هنگام 
ثبت درخواســت اعزام به خدمت به دفاتر خدمات 
الکترونيک انتظامی )پليس+10( ارایــه و در دوره 
آمــوزش رزم مقدماتی، مدارک مذکــور را به مرکز 

آموزشی تحویل دهند.«

»شهروند«  در گفت و گو با اعضای شورای شهر، کارنامه شورای شهر چهارم را بررسی می کند 

شوراي افت و خیز
  سروري، رئیس کمیسیون نظارت شورا: شوراي چهارم انضباط خوبي را در شهرداري ایجاد کرد

  حقاني، رئیس کمیته محیط  زیست شورا:  شوراي چهارم نتوانست به جایگاه اصلي خود برسد اما حصار را از دور خود برداشت
  سالاري، رئیس کمیسیون شهرسازي شورا: در  سال 94 حدود 11 هزار و 933 پرونده تخلف به کمیسیون هاي ماده 100 ارجاع شد
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نیره خادمی| کمتر از 20روز بــه انتخابات همزمان 
شــوراها و ریاســت جمهوري مانــده اســت. تبليغات 
ریاســت جمهوري از چند روز قبل کليد خورده و مناظره 
کاندیداهاي ریاست جمهوري هم شــروع شده اما هنوز 
انتخابات شورا در حاشيه اســت و موعد تبليغ آن هم فرا 
نرسيده است. شــاید حالا که روز ملي شوراها را هم پشت 
سر گذاشتيم زمان خوبي باشد براي بررسي پرونده شوراي 
مهمترین کلانشهر کشور با کساني که حداقل نزدیک به 
چهار سال روي صندلي هاي ســبز ساختمان »بهشت« 
نشسته اند، طرح تصویب کرده اند، تذکر داده اند، گاه جنجال 
داشته اند و گاه شيریني خوران و دیده بوسي.  تا به حال هم 
هر چه بوده آنها از تخلفات شــهرداري حرف زده اند و گاه 
هم یک سوزن به خود زده اند. انتقاد به شوراي شهر تهران 
البته زیاد است و ناتواني در نظارت بر شهردار تهران که حالا 
حدود 60 هزار ميليارد تومان بدهي مستقيم و غيرمستقيم 
براي تهران به بار آورده اســت، اصلي ترین آن. البته حالا 
اعضاي فعلي شوراي شــهر تهران بيشــتر علاقه دارند 
درباره نقاط مثبت خود حرف بزنند. در این ميان اعضاي 
اصلاح طلب شوراي شــهر معتقدند که شوراي چهارم با 
طرح مشکلات شهر تهران یک مطالبه عمومي بين مردم 
ایجاد کرده است و  از نظر اصولگرایان شوراي چهارم هم این 
شورا به شهرداري نظم داده و مدیریت شورا هم از چالش و 

درگيري هاي سياسي جلوگيري کرده است. 
پرویز ســروري، رئيس کميسيون نظارت شوراي شهر 
تهران که یک اصولگراي پر و پا قرص است در گفت وگو با 
»شهروند« نقاط منفي کارنامه شوراي چهارم را در یاد ندارد. 
او مي گوید که ریاست چمران دعواهاي سياسي و چالشي 
را در شــوراي چهارم کاهش داده است و به جز  سال اول و 
آخر شورا که اعضا درحال وزن کشي سياسي بوده اند فضاي 
شورا کارشناسي بود: »شوراي چهارم تهدید و فرصت بود 
چون دو گروه قدرتمند سياســي کشور با شرایط نزدیک 
به هم در شوراي چهارم حضور داشتند. البته این موضوع 
مي توانست به تهدید تبدیل شود به خصوص اینکه برخي 
مي خواستند مدیریت شورا و هيأت رئيسه را ناکارآمد جلوه 
دهند اما نحوه مدیریت شورا آن را به رینگ کارشناسي برد 
و شورا وارد فضاي رقابت شد.« سروري حرف هاي خود را 
این طور تکميل کرد:  »اگر به مصوبات شورا نگاه کنيم به 
این نتيجه مي رسيم که مسائل مهم و اولویت دار در دستور 
کار بوده است. شوراي چهارم توانسته انضباط خوبي را در 
شهرداري ایجاد کند. در آخرین اصلاحيه اي که شهرداري 
به شــورا آورد تنها 500 ميليارد تومان اصلاحيه است در 
حالي که اصلاحيه بودجه شهرداري در نخستين  سال شورا 
5 هزار ميليارد تومان بود که متمم هم داشــت. این نشان 
مي دهد که فضاي انضباطي در شــورا و شهرداري حاکم 
شد.« سروري معتقد است که شورا باعث شده بودجه سالانه 
شهرداري  به سمت نيازهاي اولویت دار شهر تهران برود: 
»40 درصد از بودجه شهرداري به حوزه حمل ونقل ریلي 
معطوف شد و این یعني شورا توانسته بر مدیریت و بودجه 

شهر تهران نظارت کند.«
 رد مصوبه کاهش اختیارات شهردار 

مثبت یا منفي 
در تابستان امسال مصوبه کاهش اختيارات شهردار از 
سوي اصلاح طلبان به شورا آورده شد که البته رحمت الله 
حافظي، رئيس کميسيون ســلامت شورا هم  از مدافعان 
آن بود اما این مصوبه رأي نياورد و حالا رئيس کميسيون 
نظارت شــوراي شــهر از رد این مصوبه به عنوان یکي از 
اقدامات مثبت شوراي چهارم یاد می کند. »پرویز سروری« 
معتقد اســت که اگر ایــن لایحه به تصویب مي رســيد 
فاجعه اي در شهر رخ مي داد:  »مي خواستند اختياراتي را 
که در 17 سال گذشته به شهردار داده شده بود، لغو کنند اما 
شورا هوشمندي نشان داد در حالي که بررسي و بازگرداندن 
آن وقت زیادي را از شورا مي گرفت. با وجود این، هر جا که 
احســاس کنيم به طور موردي اختيار شهردار زیاد است، 
مي توانيم آن را لغو یا تعدیل کنيم.«  البته رئيس کميسيون 
معماري و شهرسازي شــورا حرف هاي پرویز سروري را 
قبول ندارد و به »شهروند« مي گوید که رد آن مصوبه یکي 
از نقاط منفي شورا بود: »شهردار تهران در دوره هاي مختلف 
و تبصره هاي بودجه ها اختيارات زیادي را گرفته است. ما 
مي گویيم این موارد یک بار بررسي شود. اگر جایي اختيار 
بيشتر مي خواهد مي توانيم طبق مسئوليت ها و مصلحت 
شــهر این اختيارات را بدهيم، اما در جاهایي مثل املاک 
نجومي  و واگذاري اختيارات را بگيریم اما چون رأي غالب 
را اصولگرایان داشتند نتوانستيم طرح هایی چون کاهش 
اختيارات شهردار یا طرح تحقيق و تفحص از املاک نجومي 
را با دو فوریت تصویب کنيم.« سالاري معتقد است یکي از 
نقاط منفي شوراي چهارم نبود همراهي اعضاي اصولگرا 
براي نظارت پذیر کردن شــهردار بوده است:   »دوستان 
اصولگرایي که همفکر شهردار بودند در بسياري از موارد با 
ما در انتقاداتي که به شهردار داشتيم هم نظر بودند اما در 
همان موارد که در صيانت از مصلحت شهر بود با ما همراهي 
نمي کردند و ما براي تمکين شــهردار نياز به حداکثر آرا 

داشتيم.«
 گزارش شورا از رانت و فساد 

در طرح تفصیلي تهران 
 با وجود این، رئيس کميســيون معماري و شهرسازي 
شورا موارد زیادي را به عنوان نقاط مثبت کارنامه شوراي 
چهارم ارایه مي کند، ازجمله تشــکيل ســه کميسيون 
تخصصي معماري و شهرسازي، سلامت و محيط  زیست 
و حقوقي و نظــارت، نظارت سيســتماتيک در فرآیند 
صدور پروانه و گزارش از ناکارآمدي طرح تفصيلي تهران، 
به صفر رساندن عوارض نوســازي در بافت هاي فرسوده، 
هویت بخشي و اهميت به نماهاي شهري  و جلوگيري از 
تداوم رویکرد سرمایه گذاري در حوزه هاي بزرگراه سازي 
و سخت افزاري: »حدود سه هزار تخلف از طرح تفصيلي و 
ضوابط و مقررات شناسایي و لغو کردیم. رویکرد کميسيون 
ماده 5 شهرداري که قبلا تغيير کاربري مبتني بر بارگذاري 
بزرگ مقياس ها و درآمدزایي بود را در تعامل با شــوراي  
عالي شهرســازي و معماري تغيير دادیم و دو  ســال آخر 

شوراي چهارم دیگر شاهد همان روند گذشته نبودیم. از 
دو ســال قبل و بعد از تصویب طرح نماها، تشکيل کميته 
نماها و شوراي ارتقاي کيفي شهر تهران نقشه نمایي تمام 
پروانه هاي صادر شده بررسي مي شود.« سالاری گزارش 
از انحرافات طرح تفصيلي را یکي از مهمترین دستاوردها 
می داند که همچنان نتوانســته خطــا و تصميم گيري 
ســليقه اي و بخشــنامه اي را کاهش دهد: »هدف طرح 
تفصيلي ساماندهي فضاي کالبدي شــهر، از بين بردن 
فســاد و رانت بود اما هنوز هم روزانه در شــهر تهران 32 
پرونده در شــوراي مناطق تصميم گيري مي شود ضمن 
اینکه هيچ کدام از بخشنامه ها و دستورالعمل هاي قبلي 
هم  لغو نشد. در  سال 94 حدود 11 هزار و 933 پرونده به 
کميسيون هاي ماده 100 ارجاع شد، موضوعي که نشان 
مي دهد در شهرداري تهران نظارت کافي بر اجراي طرح 

تفصيلي وجود ندارد و مردم در شهر 
تهران با سردرگمي مواجهند.« به 
اعتقاد ســالاري امــا گزارش دهي 
اعضاي شــوراي چهــارم، نظارت 
اجتماعي و رســانه اي را با شــورا 
همراه کرده است:  »شهرداري وادار 
شد این رویه را ادامه ندهد، قسمت 
زیادي از رویکردها در شورا اصلاح 
شد. البته  هنوز هم شاهد بسياري 
از تخلفات هســتيم با وجود اینکه 
هزینه قابل توجهي براي تخلفات 
ایجاد شد چون کارگروه هاي نظارتي 

کميسيون شهرسازي به صورت مداوم تمامي تصميمات 
شوراهاي مناطق را رصد مي کنند.« او معتقد است با مصوبه 
تشویقي شورا براي بافت هاي فرســوده بازسازي افزایش 
یافته است اگر چه با روند کُند: »ساخت بزرگراه و دو طبقه 
کردن بزرگراه هایي چون بعثت در برنامه هاي شهرداري 
وجود داشت اما شوراي چهارم مانع آن شد و اعتبارات را به 
توسعه خطوط ریلي شيف دادیم.« سالاري درباره احصای 
مغایرت هاي طرح تفصيلي و طرح جامع هم مي گوید که 
مصوبه 8بندي دولت احمدي نژاد درباره افزایش ســقف 
جمعيتي تهران به 10 ميليون نفــر را لغو کردیم: »اجازه 
بارگذاري مســکوني و تجــاري را در زمين هاي ذخيره 
نوسازي پایتخت داده بودند که با لغو آن از افزایش جمعيت 

یک و نيم ميليوني در تهران جلوگيري کردیم.« 
 مشكلات تهران

 از دوره چهارم به بعد رسانه اي شد
جلوگيري از تخریب باغــات کن و فرحزاد یکي دیگر از 
طرح هاي شوراي چهارم اســت که الان در مراحل نهایي 
تدوین است و به گفته رئيس کميسيون معماري شورا با 
این مصوبه  اراضي و باغات به هم پيوســته این مناطق به 
پارک عمومي تبدیل خواهد شد:   »با این مصوبه هم رضایت 
ذینفعان و هم هدف شــورا محقق خواهد شد.« او معتقد 
اســت که برعکس اینکه گفته مي شود شورا منفعل بوده 
است اما اصلاح طلبان شورا مجموعه این چالش ها را بررسي 
تخصصي کردند و در اختيار رسانه ها قرار دادند: »به همين 
دليل همه چالش هاي شهر تهران نمود پيدا کرد در حالي 

که قبلا مسائل تا این سطح مطرح نبود.« 
 ضعف شورا درحوزه نظم دهي

 به بدهي هاي شهرداري 
بدهي 20 هزار ميلياردي شهرداري به اشخاص حقيقی 
و حقوقي همراه با باقيماندن حدود 40 هزار ميليارد هزینه 
پروژه هاي ناتمام شهري هم موضوع بعدي است که سالاري 
درباره آن حرف می زند:   »با یک طرح دو فوریتي شهردار 
را موظف به ارایه گزارش بدهي ها کردیم اگر چه با تاخير، 
آقاي قاليباف گــزارش بدهي را در صحــن داد، اما اقدام 
شورا قابل قبول نبود. شوراي چهارم باید در فرآیند تدوین 
بودجه بخش عمــده اي از آن را براي پرداخت بدهي ها در 
نظر مي گرفت اما حالا شهردار آینده هر که باشد با چالش 
جدي بدهي ها روبه رو است. شــوراي چهارم در ارتباط با 
اجراي مصوبات هم موفق نبود، آنقدري که ظرفيت شورا 
براي تصویب مصوبات کارشناســي مصرف شد در اجرا و 
تخصيص اعتبارات نتوانست شهرداري را مکلف به اجراي 
این مصوبات کنــد که البته یکي از چالش هاي شــوراي 

چهارم بود.« 
مترو را به اولویت هاي شهرداري آوردیم

اعضاي دیگر شورا مثل اقبال شاکري و ابوالفضل قناعتي 
که از اعضاي اصولگراي شــورا در کميســيون عمران و 
حمل ونقل شورا هســتند، معتقدند که عملکرد شوراي 
چهــارم در حوزه نظارت بر شــهرداري، تکميل شــبکه 
بزرگراهي و افزایش بودجــه حمل ونقل ریلي موفق بوده 
اســت: »35 تا 40 درصد از بودجه شهرداري را در اولویت 
حمل ونقل عمومي و مترو قرار دادیم و شــهرداري حدود 
100 کيلومتر مترو ســاخت و اگر دولت هم ســهم خود 
را مي داد، این ميزان به 200 کيلومتر می رســيد.« این را 
شــاکري مي گوید و بعد هم به افزایش سرانه هاي فضاي 
سبز، درمانگاهي، ورزشي با مصوبات شورا اشاره مي کند: 
»نخستين دوره انتخابات شورایاري ها به صورت رسمي  

در دوره شوراي چهارم شروع به کار کرد، همچنين ایجاد 
نظام کنترل پروژه هاي شهرداري، توجه به منطقه 12 و 20، 
توجه به مسائل آسيب هاي اجتماعي، تاسيس مددسراها، 
مراکز نگهداري معتادان و کمک به زنان سرپرست خانوار 
از دیگر مواردي است که مي توان به آن اشاره کرد.« اما به 
اعتقاد این عضو شورا هنوز هم شورا در حوزه حسابرسي ها 
مشــکل دارد: »ایجاد دیوان محاســبات شهر و استقلال 
ذیحســاب ها از موارد دیگري است که این شــورا در آن 
موفقيت نداشت و شوراي پنجم هم باید به آن برسد. شوراي 
شهر هم باید براي نظارت سامانه مستقلي داشته باشد تا 
به تمام اطلاعات شهر دسترســي یابد.« بازنگري قانون 
شهرداري ها موضوع دیگري است که او به آن اشاره می کند: 
»قانون شهرداري ها از توانمندي زیادي برخوردار نيست 
ازجمله اینکه براي هر اتفاقي باید شــهردار در شورا پاسخ 
دهد در حالي که شــهردار مسئول 
آن نيست و افراد دیگري در مناطق و 
معاونت ها مسئول آن هستند. نحوه 
تعامل شهرداري و شورا در این قانون 
عقب است و باید با اصلاح آن دست 
شوراها در بدنه شهرداري باز شود.« 
شاکري معتقد است که هيچ مصوبه 
منفي در شوراي چهارم نبوده است: 
»باید ضعف هاي اساسي آن اصلاح 
شود اما به طور کلي چون تعداد افراد 
شوراي چهارم و کميسيون هاي آن 
نسبت به شــوراهاي قبل افزایش 
یافته است، نظارت آن هم نسبت به دوره هاي قبلي بيشتر 
شده است.« قناعتي، عضو کميسيون عمران شورا هم گفت 
که با مصوبات شورا شهرداري در چارچوب ضوابط حرکت 
کرد: »در شورا براي پيشبرد اهداف شهري همدلي و وحدت 
داشــتيم.« او هم که یکي از افراد نزدیک به شهردار است، 
رد طرح کاهش اختيارات شــهردار را مثبت عنوان کرد: 
»اختيارات شهردار نباید محدود شود. شهردار شهري که 
14 ميليون نفر در آن تردد مي کنند نباید براي هر چيزي 
اجازه بگيرد؛ چون مسئوليت هاي او زیاد است، اختيارات 
هم باید زیاد باشد.« قناعتي معتقد است که شورا در حوزه 
نظارت بر حفظ باغات و تخلفات ساخت وساز خوب عمل 
کرده است: »تخلفات در این حوزه به 5 تا 10 درصد رسيده 

است و نسبت به شوراي سوم هم حدود 50 درصد در این 
حوزه کاهش داشــته ایم.« با وجود این حرف ها هنوز هم 
شوراي شهر و شهردار در این زمينه خوب عمل نکرده اند. 
به عنوان مثال  سال گذشته که طرح صيانت از باغات تهران 
از طرف کميسيون سلامت و محيط زیست شوراي شهر به 
صحن آمد، اعضا آن را تصویب نکردند؛ اگر چه همه اعضا 
مي دانســتند که طرح برج باغ ها که از دهه 80 در تهران 
اجرا مي شــود ریشه به تيشــه باغ هاي تهران زده است و 
گفته مي شــود رقم نابودي باغات تهران در دهه اخير به 
حدود 7 هزار هکتار رسيده است در حالي که بسياري از این 
باغ ها به طور عمدي نابود مي شوند و هنوز شورا و شهرداري 

نتوانسته اند راهي براي جلوگيري از این تخلف پيدا کنند. 
تورم مصوبات مشكل اصلي شورا

در این ميان علي صابري، عضو حقوقدان شــورا هم به 
»شهروند« مي گوید که نه مثبت و نه منفي، هيچ مصوبه اي 
را نمي توان از شورا نام برد اما یکي از مسائلي که در شوراي 
چهارم وجود داشــته تورم مصوبات بوده اســت: »حدود 
70 درصد از مصوبات شــورا به دليل اشــکالات در دیوان 
عدالت اداري است؛ یعني بسياري از اعضاي شورا اطلاعات 
کافي درباره مصوبات ندارند بنابراین رئيس شوراي عالي 
اســتان ها باید براي اعضاي شــورا دوره هاي آموزشي یا 
کتاب هاي آموزشي داشته باشد؛ یعني این وظيفه شوراي 

عالي استان ها بوده است که به آن عمل نکرده است.«    
توجه به شورایاري ها از نقاط قوت شوراي چهارم

محمد حقاني، رئيس کميته محيط زیســت شوراي 
شهر هم اگر چه معتقد است که شوراي چهارم نتوانست 
به جایگاه اصلي خود برسد، اما مي گوید که شورا توانست 
خود را به جامعه معرفي کند و حس مطالبه گري ایجاد 
کند: »همين باعث شد حدود 3 هزار نفر در شوراها شرکت 
کنند این تعداد نشان مي دهد که مردم نسبت به شوراها 
احساس مسئوليت مي کنند. هر چقدر اطلاعات از طرف 
شهرداري از ما پنهان مي شد، اما مردم محلات در حوزه 
از بين رفتن باغات و قطع درختان و خدمات شــهري به 
ما اطلاعات مي دادند که این دســتاورد بزرگي است.« او 
گفت که شورا نتوانست دگردیسي لازم را در طول 16 سال 
گذشته ایجاد کند:  »هيچ ســاز و کار نظارتي براي شورا 
تعریف نشده است اما شوراي چهارم توانست این حصار 
را از دور خود بردارد. شوراي دوم و سوم کمتر به شهرداري 
انتقاد داشتند اما در شــوراي چهارم در جریان تذکرها و 
تصویب لوایح بســياري از ناگفته ها مطرح شد و مردم را 
متوجه شــوراها کردیم.« حقاني توجه به شورایاري ها را 
یکي دیگر از دستاوردهاي شوراي چهارم نام برد: »اینها 
زینت مجالس بودند  تنها موقــع انتخابات به آنها توجه 
مي شد و درواقع شــهردار یار بودند اما حالا خودشان یار 
شوراها هستند اما باید قبول کنيم که توسعه یک شبه به 
وجود نمي آید؛ همين که دبيران شورایاري ها مطالبه گر 
شدند و دنبال تعریف از شهرداري نبودند، دستاورد خوبي 
است. گزارش هاي شورایاري ها در صحن شوراي چهارم 
باعث جلوگيري از بســياري از تخلفات شد.« او معتقد 
است که اگر چه اعضاي اصلاح طلب در اقليت بودند، اما 
توانسته اند از باغات کن محافظت کنند: »با کمک شوراي 
عالي شهرساري پهنه این باغات از آر به جي تبدیل شد 
ضمن اینکه شهردار تهران هم شوراگرا نبود که اميدواریم 

این مشکل در شوراي بعدي رفع شود.«

افقي
1- شاعر شعر پریشان- کشور بوداپست

2- قطعي براي کتاب- روش؛ شــيوه- موسيقيدان 
عصر خسروپرویز

3- حرف بدون رودربایســتي- توضيح خواســتن 
گروهي از نمایندگان از وزیران یا یک وزیر در مجلس- 

یار عذرا
4- بزرگ ایــل- کلاه شــاهانه- کرکس- ضرورت 

توسعه اقتصادي
5- ســخن بيهوده- کشــته عزا و عروسي- کتاب 

انگليسي زبان- سخن صریح
6- از جهات اصلي- ضروري ترین وعده غذایي

7- چشم پزشــک- تبرئه شــده- امــلاک مــورد 
بهره برداري سرداران قدیم

8- بم ترین صداي مرد در موسيقي- عددی که کمتر 
از واحد صحيح باشد- رها و آزاد- فيلم آلفرد هيچکاک

9- نارواي شرعي- جناح لشکر- هدف تير
10- سنگ سياه- هدف و مقصود

11- تخم مــرغ فرنگي- مهره شــطرنج- بدیمن- 
سازمان پيمان آتلانتيک شمالي

12- ســرزنش و نکوهش- پرتگاه کوهســتاني- 
صندلي تشریفاتي- ران شکسته

13- سوگ و عزا- گل آن آرام کننده اعصاب است- 
اسم آذري

14- بيمــاري زردي- از مــواد لبني- کشــوري 
مسلمان نشين در شرق آسيا

15- کشتي غرق شــده جيمز کامرون- قسمتي از 
یک اثر نمایشي

عمودي
1- مهمتریــن منبــع توليد انــرژي درطبيعت- 

شورترین دریاچه جهان
2- پاکان- جوهر بدن- مهنا

3- از مبطلات روزه- این شخص را شریک مال مردم 
مي دانند- پرهيزگار

4- نظرات- پرنده ســعادت- از حبوبــات- بازنده 
شطرنج

5- نابود،  عدم- سرند- توشه راه- رمق آخر
6- اندیشيدن- طولاني ترین رگ بدن

7- کشور نيامي- فرستاده شده- ورزش چمن و یخ

8- خالص- به ستم گرفتن- پایتخت کشور فلاسفه- 
استخوان ران

9- برنا- الفباي نابينایان- عموي پيامبر که در غزوه 
احد به شهادت رسيد

10- شعري که شاعر در بيان اوضاع و احوال بگوید- 
علت

11- رود فرانســوي- جایــز و شایســته- یخ- از 
اختراعات ادیسون

12- محل پرتاب موشــک- لقبي اشرافي در اروپا- 
سخن تب آلود- لوله تنفسي

13- موج دریا- طبقه ســوم درباریان ساساني که 
عبارت از قضات بودند- وارونه زل

14- سقف فقرا- حرکت کرم گونه- نماد عدالت در 
قانون

15- از موجوداتي که وجــود عيني پيدا کرد ولي از 
مادر زاده نشد- ویزا
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    اقبال شاکري، عضو 
کمیسیون عمران شورا: قانون 

شهرداري ها از توانمندي 
زیادي برخوردار نیست 

    صابري، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه شورا: به دلیل 
ضعف اطلاعات بسیاري از 

مصوبات شورا براي اصلاح به 
دیوان عدالت اداري مي رود
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